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 لغو محدودیت  عرضه لاستیک از اول دی 
رئیس اتاق اصناف ایران از حذف محدودیت عرضه لاستیک به 
متقاضیان از ابتدای دی ماه سال جاری خبر داد و گفت: مالکان 

خودروها می توانند لاستیک مورد نیاز خود را تامین کنند. 
»مجتبی صفایی« با اعلام اینکه از ابتدای دی ماه سال جاری، 
محدودیت عرضه لاستیک برداشته خواهد شد، گفت: در حال 
حاضر امکان عرضه بیش از دو حلقه لاستیک به خودروها 
وجود ندارد.  وی افزود: اما به موجب تدابیر اندیشیده شده در 
خصوص افزایش تولید در کارخانه های لاستیک سازی، ترخیص 
لاستیک های خارجی از گمرک و راه اندازی خطوط جدید، در 
ماه های آینده، شاهد محدودیتی برای فروش لاستیک نخواهیم 
بود.  رئیس اتاق اصناف ایران بیان کرد: به این ترتیب مالکان 

خودروها می توانند لاستیک مورد نیاز خود را تامین کنند. 

سکه ۲۸۰ هزار تومان ارزان شد
هر قطعه سکه بهار آزادی طرح جدید امروز )سه شنبه، ۱۴ 
آذر ۱۴۰۲( در بازار تهران ۲۹ میلیون و ۳۲۰ هزار تومان قیمت 
خورد که در مقایسه با روز گذشته ۲۸۰ هزار تومان کاهش داشت. 
هر قطعه سکه بهار آزادی طرح جدید امروز بر اساس نرخ 
اعلامی اتحادیه صنف فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره 

و سکه تهران، ۲۹ میلیون و ۳۲۰ هزار تومان معامله شد. 
سکه بهار آزادی طرح قدیم در مقایسه با روز گذشته با ۳۰۰ 
هزار تومان کاهش قیمت، با نرخ ۲۵ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان 

داد و ستد شد. 
امروز نیم سکه ۱۵ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان، ربع سکه ۱۰ 
میلیون و ۴۰۰ هزار تومان و سکه گرمی نیز با نرخ پنج میلیون و 
۷۵۰ هزار تومان معامله شد. نیم سکه و ربع سکه هر کدام نسبت 

به روز گذشته ۲۰۰ هزار تومان کاهش قیمت داشتند. 
امروز هر گرم طلای ۱۸ عیار در بازار طلای تهران ۲ میلیون و 

۴۷۰ هزار و ۲۰۰ تومان داد و ستد شد. 
بهای هر انُس طلا نیز در روز جاری در بازارهای جهانی ۲ هزار 
و ۲۶ دلار شد که در مقایسه با روز گذشته ۴۲ دلار کاهش یافت. 

چرا صادرات گاز به ترکیه کاهش یافت؟
ایران در تیرماه به درخواست ترکیه برای انجام تعمیرات 

صادرات گاز را به این کشور متوقف کرد. 
به گزارش مهر، بر اساس قانون بودجه ایران باید سالانه ۱۰ 
میلیارد متر مکعب به ترکیه صادرات داشته باشد و در صورتی 
که نتواند این میزان از گاز را تأمین کند جریمه می شود، در عین 
حال ترکیه هم اگر تا موعد مقرر به میزان ۱۰ میلیارد مکعب 
برداشت گاز نداشته باشد و صادرات به این کشور قطع باشد ملزم 

به پرداخت جریمه می شود. 
اکنون مرکز آمار کمیسیون اروپا )یورو استات( گزارش داده 
که کل صادرات گاز طبیعی ایران به ترکیه در ۱۰ ماهه سال 
جاری میلادی را ۳ میلیارد و ۹۴۰ میلیون مترمکعب اعلام کرد. 
صادرات گاز ایران به ترکیه در این دوره نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۴۹ درصد کاهش داشته است. ایران در ماه های ژانویه تا 
اکتبر سال قبل ۷ میلیارد و ۷۴۶ میلیون مترمکعب گاز به ترکیه 

صادر کرده بود. 
بررسی آمار یورو استات از صادرات ماهانه گاز طبیعی ایران 
به ترکیه نشان می دهد طی چهار ماه گذشته صادرات گاز ایران 
به این کشور به حداقل رسیده است و ایران طی این دوره فقط 
حدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب گاز به این کشور صادر کرده است. 
این در حالی است که ایران طی سال های اخیر به طور متوسط 
در هر ماه ۵۰۰ تا ۹۰۰ میلیون مترمکعب گاز به ترکیه صادر کرده 
است اما در ماه جولای ۲۰۲۳ برابر با تیرماه امسال صادرات گاز 
ایران به ترکیه به صفر رسید. ایران در ماه پیش از آن ۴۱۹ میلیون 

مترمکعب گاز به این کشور صادر کرده بود. 
البته در این برهه از زمان صادرات گاز ایران به ترکیه بنا به 
درخواست ترکیه قطع شده بود و بنا بر درخواست ترکیه برای 
انجام تعمیرات صادرات گاز به این کشور به صورت موقت قطع 
شد در آن زمان سعید عقلی سرپرست دیسپچینگ شرکت ملی 
گاز در گفت وگو با خبرنگار مهر در واکنش به اخبار منتشر شده در 
مورد توقف صادرات گاز ایران به ترکیه گفت: در برهه ای از زمان 
به درخواست ترکیه برای انجام تعمیرات، صادرات گاز به صورت 

مقطعی قطع و پس از اتمام تعمیرات مجدداً از سر گرفته شد. 
به گفته این مقام مسئول ترکیه بر اساس نیاز هر سه روز یک 

بار میزان گاز درخواستی خود را تغییر می دهد. 
در ماه اوت نیز رقم صادرات گاز ایران به ترکیه از ۷۴ میلیون 
مترمکعب بیشتر نشد. آمار جدید یورو استات نشان می دهد ایران 
در ماه سپتامبر ۲۰۲۳ برابر با شهریور امسال نیز هیچ گازی به 
ترکیه صادر نکرده و در ماه اکتبر برابر با مهر نیز تنها ۱۲۸ میلیون 

مترمکعب گاز به این کشور فروخته است. 
با چنین آمار و ارقامی باید دید که ترکیه برداشت گاز خود را 
همچون تیر ماه برای انجام تعمیرات متوقف کرده است یا آنکه 
ایران امکان صادرات گاز به این کشور را ندارد و کدام یک از این دو 

کشور ملزم به پرداخت جریمه به دیگری خواهد شد. 

اخبار

آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: اوراسیا جامع ترین و 
کامل ترین موافقتنامه ایران پس از پیروزی انقلاب اسلامی به 
شمار می آید. از این رو بخش های مختلف اقتصادی کشور درصدد 
استفاده بهینه از فرصت ایجاد شده برای توسعه تکنولوژی و 
بازار صادراتی و خدماتی خود هستند. از سال ۲۰۱۹ با امضای 
موافقتنامه تجارت ترجیحی ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
همکاری ما با کشورهای منطقه گسترش یافت و پس از امضای 
این موافقت نامه شاهد رشد ۴۰ درصدی در مبادلات تجاری کشور 
بودیم و همچنین تبادلات تجاری ایران با منطقه اوراسیا طی این 
مدت دو برابر افزایش یافت. وزیر صمت طی روزهای اخیر پیش بینی 
کرد؛ با امضای موافقت نامه تجارت آزاد با اوراسیا شاهد افزایش 
سطح همکاری های تجاری باشیم. کارشناسان معتقدند اتحادیه 
اروپا بیش ترین ظرفیت برای مبادلات تجاری در حوزه انرژی به 
ویژه آب و برق را داراست و در صورت تمرکز بیشتر برای توسعه 
همکاری های تجاری با کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا خواهیم 
توانست از اشتراکات فرهنگی فی مابین در حوزه های مختلفی 

مانند، گردشگری و... به صورت بهینه بهره بگیریم. 

  اوراسیا، فرصتی طلایی با تعرفه گمرکی صفر
مهدی خرسند، کارشناس منطقه اوراسیا در این باره به »آرمان 
ملی« گفت: اوراسیا فرصتی طلایی برای افزایش تجارت در سایه 
صفر شدن تعرفه گمرکی است که ایران می تواند در سایه این قانون 
و افزایش تعامل با کشورهای این منطقه حجم مبادلات تجاری خود 
افزایش دهد. کشورهای تازه استقلال یافته شوروی سابق با توجه به 
اشتراکات فرهنگی – سنتی و جغرافیایی با ایران بازار فرصتی مطلوب 
و جذاب برای ایران و همچنین مردم منطقه محسوب می شود و 
می توانیم با دیپلماسی اقتصادی خوب فرصت های تجاری بسیاری را 
در کشور خود و »بازار اوراسیا« خلق کنیم. او افزود: برخی از کشورهای 
منطقه اقتصادی اوراسیا از نظر تاریخی پیش از این جزو تمدن ایران 
باستان بودند که پس از جداشدن از ایران جزو اتحاد جماهیرشوروی 
قرارگرفتند و پس از استقلال مجدد بعد از فروپاشی شوروی روابط 
تجاری نسبتاً خوبی با ایران داشتند اما به مرور زمان این روابط تحت 
تاثیر عوامل مختلف رو به کاهش گذاشت. هر چند ایران، خود نیز 
کم کاری های در این زمینه داشت که در نتیجه روابط فی مابین ما با 
کشورهای اوراسیا کاهش یافت، اما تعرفه های تجاری صفر فی مابین 
این کشورها امتیازی عالی برای اعضا به ویژه ایران محسوب می شود 
تا بتواند به پشتوانه این فرصت، تحریم های موجود را کاهش دهیم و 
بتوانیم ارزآوری خوبی برای ایران را به ارمغان آوریم، این امر با توجه 
به اقبال خوب مردم به کالاهای ایرانی نقطه قوتی دیگر برای کشور 
محسوب می شود که پیش از این با شناسایی بازار اوراسیا در حوزه آب و 
برق توانسته ایم تجربه خوب رتبه برتر در حوزه صادرات را تجربه کنیم. 

   آب و برق، نقاط قوت تجارت ایران و اوراسیا
خرسند اضافه کرد: هرچند اعضای این اتحادیه کشورهای خیلی 
قدرتمندی در بازار تجاری دنیا محسوب نمی شوند و نقطه قوت آن 
حضور روسیه در آن است؛ اما پرواضح است که در حوزه تجارت 
انرژی نقش مهمی در دنیا ایفا می کنند. اما توسعه همکاری های 
ایران در سال های گذشته دارای فراز و نشیب های فراوانی بوده است 
که اما بهره گیری از ویژگی تعرفه گمرکی صفر، برای ایران فرصتی را 
همراه آورده است که در صورت اتخاذ سیاست های اصولی می تواند 
فرصتی طلایی برای فعالان اقتصادی دولتی و خصوصی باشد تا با 
گروه زدن منافع اقتصاد خود با همسایگان شمالی منافع بیشتری 
را در سایه این تعاملات اخذ کند. این کارشناس اضافه کرد: عضویت 
ایران در اتحادیه اقتصادی اوراسیا، همزمان با الحاق کشور به پیمان 
شانگهای و همچنین بریکس و افزایش موافقتنامه های تجاری 
اهمیت حضور مثمرثمرتر کشور در این پیمان ها را بیشتر نمایان 
می سازد و می تواند اراده ای جدید در منطقه را رقم زند که حاصل آن 
رشد اقتصادی و کاهش فشارهای تحریم است، هرچند در توسعه 
روابط با کشورهای دیگر چه شرق یا غرب باید همواره سعی کنیم 
تا تامین منافع را مدنظر قرار دهیم و مراقب باشیم هیچگاه این پیام 

برای کشورهای شرقی ارسال نشود که ایران به دلیل نبودِ ارتباطات 
با کشورهای غربی بالاجبار با در تعامل با شرق قرار گرفته است 
بلکه نگاه ایران باید همیشه بر پایه تامین منافع در سایه تعاملات با 

کشورهای دیگر متمرکز باشد. 

 تقویت مسیرهای حمل و نقل شرط موفقیت در 
کشورهای اوراسیا

به گفته این کارشناس بهینه سازی مسیرهای حمل و نقل 
با کشورهای همسایه شمالی عضو اتحادیه اوراسیا از جمله 
ضرورت هایی است که می تواند مبادلات تجاری فی مابین را 
افزایش دهد. تکمیل راه آهن رشت – انزلی و زاهدان – چابهار از 
نقطه ژئوپلیتیکی و اقتصادی دارای اهمیتی وافر است که می تواند 
علاوه بر بهبود تراز ترانزیت کالاها و خدمات، فرصتی برای توسعه 

گردشگری را نیز مهیا سازد. 

  امکان ثبت سفارش کالاهای ممنوعه تولید اتحادیه 
اوراسیا

رحمت ا... خُرمالی، مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان 
توسعه تجارت ایران در این باره گفت: در خصوص فراهم شدن 
امکان ثبت سفارش واردات کالاهای ممنوعه از مبدأ کشورهای 
اوراسیا باید گفت واردات برخی از اقلام که به سبب حمایت از تولید 
داخلی به کشور ممنوع بوده است، پیرو مصوباتی که از نهادهای 
بالادستی اخذ شده است، امکان ثبت سفارش کالا واردات این 
دست از کالاها از کشورهای اوراسیا فراهم شده است. او بیان کرد: 
کالاهایی امکان واردات به کشور را دارند که حتماً در همان پنج 
کشور اتحادیه اوراسیا تولید شده باشند، به عبارت دیگر در گواهی 
مبدأ این کالاها باید حتماً ساخت یکی از پنج کشور اتحادیه اوراسیا 

ذکر شده باشد. 

   پیش بینی صادرات ۱. ۳میلیارددلاری به اتحادیه اوراسیا 
مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت 
ایران در خصوص شرایط تجارت با اتحادیه اوراسیا پس از امضای 
قرارداد تجارت ترجیحی با این اتحادیه گفت: بر اساس امضای 
توافق نامه تجارت ترجیحی که از سال ۱۳۹۸ با اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا امضا شده است، در حوزه روسیه شاهد صادرات قطعی ۳۴۰ 
میلیون دلاری در شش ماهه ابتدایی سال گذشته بودیم که رشد 
۲۵درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل دارد. او افزود: صادرات 
به ارمنستان نیز حدود ۱۸۰ میلیون دلار )رشد ۱۵درصدی(، 
صادرات به قزاقستان و قرقیزستان به ترتیب ۷۵ میلیون دلار و 
۲۵ میلیون دلار و بلاروس نیز حدود ۱۰ میلیون دلار بوده است. 
مجموع صادرات ایران به اتحادیه اقتصادی اوراسیا بیش از ۶۲۰ 

میلیون دلار در ۶ماهه ابتدایی سال بوده است. خرمالی ادامه داد: 
در این مدت شاهد رشد ۱۵درصدی میانگین صادرات به کشورها 
این حوزه بودیم. واردات ایران از این کشورها حدود یک میلیارد 
و ۹۶۵ میلیون دلار با رشد بیش از ۴۰ درصد در مدت مشابه بوده 
است. با کمیسیون مشترکی که با کشورهای روسیه، بلاروس و 
ارمنستان برگزار شد، روند تجارت با اتحادیه اوراسیا رو به رشد است. 
پیش بینی می کنیم که بیش از یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار 
صادرات کالاهای ایرانی به محدوده اوراسیا تا پایان سال رخ دهد. 

  رشد ۵۰درصدی تجارت ایران با اوراسیا طی سه سال
خرمالی اضافه کرد: در مورد اثرات اجرای توافق موقت با اتحادیه 
اوراسیا که از مهر ماه سال ۱۳۹۸ اجرایی شد نیز می توان گفت در 
آن سال صادرات ما به این پنج کشور حدود ۸۴۰ میلیون دلار 
بوده است، اما در مدت مشابه سال جاری، بیش از ۵۰ درصد رشد 
صادرات را شاهد هستیم. اثر این موافقت نامه را می توان در حجم 
تجارت خارجی دید. او ادامه داد: کشورهای همسایه بازارهای 
پرظرفیتی هستند که طی سال های اخیر توجه چندانی به آنها 
نشده است، در عین حال حجم واردات این همسایگان از ایران بسیار 
قابل توجه است. طی یک سال گذشته تمرکز ویژه ای روی این 
بازارها شکل گرفته است و شاهد حضور هیات های تجاری متعددی 
از ایران در کشورهای همسایه بودیم، ضمن اینکه نشست های 
مشترک تجاری متعددی نیز با هیات های خارجی در ایران برگزار 
شد که این موارد می تواند به رشد تجارت ایران و رشد سهم کشور 

در بازارهای کشورهای همسایه کمک کند. 

   بهره برداری موثر بخش خصوصی از اوراسیا
این مقام مسئول توضیح داد: رویکرد اصولی ایران مشارکت 
سازنده با کشورهای همسایه مبتنی بر توسعه روابط و پیوند 
اقتصادی است و بخش خصوصی در راستای ایجاد محیط آرام 
برای محیط کسب و کار در جهت توسعه روابط اقتصادی کشورها 
تاکید می کند به ویژه اینکه مردم دو کشور از روابط دیرینه مشترک 
برخوردار هستند و در حال حاضر روابط خوبی دارند که بر همین 
اساس اقدامات مناسبی نیز صورت گرفته و به همین دلیل روسیه 
از جایگاه مهمی برای ایران برخوردار شده است. او بیان کرد: ایران 
با در اختیار داشتن کریدور شرق به غرب و بندر چابهار می تواند 
زمینه ساز همکاری بیشتر این اتحادیه با کشورهایی مانند هند 
باشد، تصریح کرد: در سال های اخیر تلاش های بسیاری برای صدور 
و رفع موانع روادید، توسعه روابط بانکی بر اساس ارزهای محلی و 
توافق سبز گمرکی در راستای توسعه روابط انجام شده است که 
می توان با ایجاد زیرساخت های لازم مانند کشتی های رورو، توسعه 

بانکی و فعالیت در کریدورها با جدیت بیشتری پیگیری شود

»آرمان ملی« فرصت تجاری مطلوب اوراسیا برای ایران را بررسی می کند

فرصت طلایی تجارت آزاد با اوراسیا

بازار سرمایه
ادامه روزهای سبز بورس   

شاخص کل بورس تهران دیروز )سه شنبه ۱۴ آذرماه( با تداوم 
روند مثبت و صعودی با افزایش ۱۱ هزار و ۳۷۰ واحدی، در ارتفاع 

۲ میلیون و ۱۲۱ هزار واحد ایستاد. 
دیروز در معاملات بورس تهران بیش از ۵ میلیارد و ۳۶۸ 
میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۰۹ هزار و ۳۵۶ 

میلیارد ریال معامله شد. 
شاخص  هم وزن نیز با ۶۱۷۳ واحد افزایش به سطح ۷۴۷ هزار 

و ۵۶۲ واحد رسید. 
افزون بر این؛ نمادهای »فارس، خودرو، حکشتی و وصندوق«، 
بیش ترین تاثیر مثبت را بر بازار سهام داشتند؛ از سوی دیگر؛ 
نمادهای»فولاد، فملی، تاصیکو و ومعادن« نیز بیش ترین تاثیر 
منفی و نمادهای »خودرو، فولاد، خگستر، خساپا، حکتشتی« 

پرتراکنش ترین نمادهای امروز بازار سهام بودند. 
شاخص کل فرابورس نیز دیروز ۱۵۷ واحد افزایش داشت و به 

محدوده ۲۶ هزار و ۲۱۴ واحد رسید. 
نمادهای »بپاس، زاگرس و فجهان« بیش ترین تاثیر را بر 
شاخص فرابورس داشتند و نمادهای»فصبا، فرود و خاور« 

پرتراکنش ترین نمادهای این بازار بودند. 

موافقت وزارت صمت با واردات 
خودروهای نو به مناطق آزاد

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
ضمن معرفی ۱۰۰۰ پروژه سرمایه گذاری در 
مناطق آزاد به ارزش ۲۰ میلیارد یورو، گفت: 
به دنبال واردات خودروهای نو به مناطق آزاد 
هستیم و وزارت صمت نیز موافقت کرده است. 
دولت سال گذشته واردات خودروهای هیبریدی 
و برقی به مناطق آزاد را مصوب کرد، درحالی که 
توقع داشتیم خودروهای عادی هم وارد شوند 
که در این زمینه به دنبال اخذ موافقت دولت 
و وزارت صمت هستیم.  حجت عبدالملکی 
در حاشیه آیین تجلیل از سرمایه گذاران و 
صادرکنندگان برتر مناطق آزاد و رونمایی از 
هزار بسته سرمایه گذاری در مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی در دومین نمایشگاه تخصصی اوراسیا، 
در جمع خبرنگاران درباره موضوع واردات خودرو 
گفت: موضوع واردات خودروهای کارکرده از 
مناطق آزاد به سرزمین اصلی، واردات خودروهای 
کارکرده از خارج از کشور به مناطق آزاد و دیگری 
واردات خودروهای نو از خارج از کشور به مناطق 
آزاد را داریم که با همه آنها موافقیم. در زمینه 
واردات خودروهای مناطق آزاد به سرزمین 
اصلی، دولت اقدامات لازم را انجام داده  و در مرحله 
آیین نامه سازی و اجرای برنامه ها هستیم. برای 
واردات خودروهای کارکرده هم مصوبه گرفتیم. 

وی ادامه داد: مساله مهم  اکنون واردات 
خودروهای نو به مناطق آزاد است. آنچه دولت 
سال گذشته مصوب کرد، مشکل ما را حل نکرد. 
ما به دنبال واردات خودروهای نو به مناطق 
آزاد هستیم، اما سال گذشته برای مناطق آزاد 
مصوب شد که صرفا خودروهای هیبریدی و برقی 
وارد شود، درحالی که ما توقع مان این بود که 

خودروهای عادی هم وارد شوند. 
 عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی افزود: در این 
زمینه همچنان به دنبال این هستیم که بتوانیم 
موافقت دولت و وزارت صمت را برای واردات 
خودروهای نو بگیریم، البته وزارت صمت اعلام 
کرده که با این موضوع موافقت خواهد کرد و 
اکنون در حال پیگیری های نهایی هستیم تا این 

موضوع در هیات وزیران تصویب شود. 
   معرفی ۱۰۰۰ پروژه سرمایه گذاری 

وی همچنین در این مراسم اظهار کرد: بر 
اساس استاد بالادستی، شش ماموریت در مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی دنبال می شود که شامل 
جهش تولید، جهش صادرات، انتقال فناوری، 
تامین نیازهای اساسی کشور، تامین مالی از 
خارجی از کشور و عمران و آبادانی مناطق آزاد 
است.  وی ادامه داد: این سیاست ها در قوانین 
چگونگی اداره مناطق آزاد و ویژه و اساسنامه های 
ساماندهی مناطق آزاد، به عهده این مناطق 
به عنوان قطب ها  مقرر شد  و  گذشته شده 
پیشرفت اقتصادی کشور فعالیت کنند. از این 
شش ماموریت، چهار مورد ارتباطات بین المللی 
را می طلبند، کما اینکه اکنون  مناطق آزاد، 
تیم ملی اقتصاد بین المللی کشور هستند و بیش از 
یک سوم از صادرات غیرنفتی کل کشور از مبدا 
مناطق آزاد انجام شده است و در حوزه ترانزیت 
هم جمهوری اسلامی ایران یک مزیت مطلق دارد 
و بیش از ۷۰ درصد ترانزیت کشور ما از مبادی 

مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اتفاق می افتد. 
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
با بیان اینکه مناطق آزاد ایران هنوز آنطور که باید 
در سطح بین الملل شناخته  شده نیستند، افزود: 
از این رو از ابتدای امسال دو پروژه ترتیب دادیم، 
یک پروژه طراحی بسته های  سرمایه گذاری است. 
ما برای اینکه بتوانیم خود را به سرمایه گذاران 
خارجی و ایرانی بشناسانیم، به ابزاری برای معرفی 
مناطق آزاد نیاز داریم و مهم ترین ابزاری که ما در 
مشورت با همکاران در مناطق به نتیجه رسیدیم، 

بسته های سرمایه گذاری است. 
عبدالملکی ادامه داد: اگر قبلا از زمین ها و 
فرصت های سرمایه گذاری صحبت می کردیم، 
اکنون یک قدم جلو رفتیم و به سرمایه گذاران 
پروژه معرفی می کنیم؛ هزار پروژه به ارزش۲۰ 
میلیارد یورو. هریک از این پروژه ها مطالعات 
اقتصادی اش انجام شده و نشان می دهد که 
سودآوری لازم را دارد، زیرساخت هایش مهیا شده 

و مجوزهای آن هم صادر شده است. 
  جهش در شاخص سرمایه گذاری 

عبدالملکی با بیان اینکه در سال ۱۴۰۲ شاهد 
جهشی در سرمایه گذاری هستیم، افزود: تقاضای 
سرمایه گذاری در هشت ماه اول امسال به ۴۳۰ 
هزار میلیارد تومان رسیده و بیش از ۷۰۰ طرح 
مصوب شده و مراحل مختلف را تا بخش اجرا 
پیش می برد. البته تا آخر امسال یک جهش جدی 
در شاخص سرمایه گذاری و صادرات خواهیم 
داشت و این تازه شروع کار است و در سال های 
آینده افزایش بیشتری در عملکرد مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی خواهیم داشت.  وی با بیان اینکه 
افزایش تعداد مناطق آزاد، به بهبود عملکرد کمک 
می کند، گفت: اکنون ۱۸ منطقه آزاد مصوب  شده 
داریم و همه مرزهای کشور به منطقه آزاد مجهز 
شدند و این یک امکان است که می تواند به توسعه 
تجارت و سرمایه گذاری کمک کند، البته ما طرفدار 
افزایش بی حدوحصر تعداد مناطق آزاد نیستیم اما 
اکنون تعداد بهینه ای داریم.  دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با بیان اینکه مناطق 
آزاد و ویژه درمجموع همواره تراز مثبتی داشتند، 
گفت: در سال ۱۴۰۱ در این مناطق ۱۸ میلیارد 
دلار صادرات داشتیم و کل واردات ۳. ۵ میلیارد 
بود، یعنی ۱۴. ۵ میلیارد دلار ارزآوری خالص 
داشتیم. اما در مناطق آزاد به معنای متعارف، تراز 
تجاری سال ها منفی بود که گذشته مثبت شد 
و به عدد ۷۷۰ میلیون دلار رسید و امسال هم 
تاکنون مثبت بوده و احتمالا به یک میلیارد دلار 

خواهیم رسید. 

وزیر اقتصاد با اشاره به انحلال موسسه نور گفت: در عملیات 
انحلال موسسه نور هیچ هزینه ای از جیب ملت نشده است و 
پولی از جیب آنها نخواهد رفت.   احسان خاندوزی امروز در 
آئین نکوداشت روز حسابدار به ادغام مؤسسه نور در بانک ملی 
اشاره کرد و گفت: وقتی هنوز وارد مجلس نشده بودیم از بانک 
مرکزی تماس می گرفتند که فلان مؤسسه وضعیت ناجوری 
دارد و اگر منحل نشود یا بهبود نیابد وضع بدتر می شود. در آن 
دوره اتفاقی نیفتاد ولی در این دوره رئیس جمهور دستور داد 
به این وضعیت رسیدگی شود که در نهایت وارد مراحل اجرایی 
شد.  وی افزود: اما تصویری که در بیرون شکل گرفته این 
است که گویا هزینه ای از جیب ملت شده است که بانک ملی 
سپرده گذاران مؤسسه نور را گرفته و ضربه ای وارد شده است. 
در حالی که ساده ترین کار کارشناسی حاکی از این است که در 
متن این انحلال تمام ظرایف پیش بینی شده که چه دارایی ها 
به بانک ملی داده شود و بانک مرکزی چه اقداماتی کند تا بانک 
ملی دچار ناترازی نشود.  خاندوزی ادامه داد: چون تصویری 
درست ارائه نشد برای اقدامی که باید ۵ سال پیش صورت 
می گرفت و نشده بود جامعه این درک را دارد که در حال ایجاد 
خسارت به مردم هستیم و از جیب مردم به نفع عده ای پول 
خارج می شود و تصویرهای ساده انگارانه ای صورت می گیرد. 
وی افزود: اگر فرق بین ناترازی دارایی- بدهی و درآمد- 
هزینه را برای جامعه تعریف کنیم این ابهامات صورت 
نمی گیرد.  وزیر اقتصاد اضافه کرد: به دلیل نساختن این 
تصویر که شاید محصول کم بودن سواد مالی در جامعه ماست 
امروز سطح تحلیل سطح مناسبی نیست و اگر این تصویر 
ساخته می شد قطعا سطح بالاتر و عاقلانه تری بود و فضای 
افکار عمومی مردم آنقدر تحت تأثیر قرار نمی گرفت. اگر این 
تصویرسازی صورت نگیرد مردم قدر اتفاقاتی که در مجموعه 

حسابداری رخ می دهد را درک نمی کند. 

  افشای ۲ هزار صورت مالی 
وزیر اقتصاد همچنین اظهار کرد: تا پایان سال ۲ هزار صورت 
مالی که تا امروز افشا نمی شده است را افشا خواهیم کرد و این 
شفافیت را انتظار داریم که با همین اهتمام علی رغم همه 

حرف و حدیث ها و گله ها صورت گیرد. 
وی گفت: ۲۰ سال پیش باید تنظیم گری مالی صورت 
می گرفت اما به هر حال این موضوع را جدیت دنبال خواهیم 
کرد. پیش نویس لایحه ای را آماده کرده ایم که البته هنوز به 

دولت نرفته است. 
خاندوزی در ادامه اظهارکرد: اگر سیاست گذاری را علم 
اتخاذ تصمیم های درست در اداره کشور بدانیم برای این 
تصمیم های درست و بهینه نیازمند اشراف دقیق و بهنگام از 

موقعیت کنونی در اقتصاد هستیم. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: این اشراف جز از 
طریق حسابداری های جامع و مستقل میسر نمی شود و 
اساساً تا این گزارشگری مالی دقیق و درست نباشد برای 
سیاست گذار این فرصت را فراهم نمی کند که تصمیمات 

درست و به موقع را بگیرد. 
وی با بیان اینکه گزارشگری مالی شبکه عصبی اقتصاد 
است و حسابدار سازندگان این شبکه هستند، گفت: اگر شبکه 
عصبی به موقع پیام درست را برساند پیش از آنکه یک عضو به 
مرحله از کارافتادگی برسد در مورد آن عضو می توان تصمیم 
درست را گرفت. بنابراین اگر گزارشگری ما به موقع اطلاعات 
را ندهد ممکن است بعد از ۱۰ سال با بخش هایی از اقتصاد 
مواجه شویم که سالهاست دچار مشکل هستند و ما اطلاعی 
از آنها نداشته ایم و در این زمان با بنگاه های ورشکسته مواجه 
می شویم. از این رو مجموعه حسابداری اهمیت بسیار بالایی 
برای اقتصاد ایران دارد.  خاندوزی اضافه کرد: آمادگی این را 
داریم که برای اثربخشی بیشتر زنجیره گزارشگری مالی به 

جهت ارائه تصویرهای واقعی، اطلاعات درست و سیاست های 
بهنگام کمک کنیم البته تاکنون هم اقداماتی را کرده ایم. 
برای اصلاحات داخل زنجیره گزارشگری هم باید اقداماتی 

را انجام دهیم. 
وزیر اقتصاد با اشاره به ضریب نفوذ گفت: این ضریب در 
تراز اقتصاد ایران جایگاه خود را پیدا نکرده و سیاست گذار هم 
نیازی به استفاده از ظرفیت ضریب نفوذ نداشته که باید این 

رویه اصلاح شود. 
خاندوزی با بیان اینکه خروجی گزارشگری مالی باید 
یک خروجی مؤثری شود، افزود: مصادیق نر خشکنی ها 
چند برابر آن چیزی است که ما مطلع هستیم. بنابراین 
برنامه اقدام مشترک فی مابین وزارت اقتصاد و بازیگران 
حرفه حسابداری شروع خواهد شد تا اصلاحاتی در زمینه 
گزارشگری مالی و تنوع بخشی به خدمات صورت گیرد. 
بزارهای هدایتی باید با کار  همچنین نظام انگیزشی و ا
گرفته شود تا اثربخشی حرفه حسابداری افزایش یابد.  وی 
به حکمرانی داخل حرفه گزارشگری اشاره کرد و ادامه 
داد: اقتصاد، تجارت و مبادلات مالی در دو دهه اخیر به 
شدت شتاب گرفته و ما در این جهان پرشتاب باید بتوانیم 
گزارشگری مالی خود را متناسب با این شتاب ارتقا دهیم. 
امروز آیا با توجه به اینکه آنقدر اقتصاد جهان و ایران علی 
رغم همه فشارها باید به همان مناسبت های گذشته پایبند 
باشیم؟ به عنوان مثال آیا باید همچنان به شرکت های 
دولتی فشار بیاوریم که مجامع را زودتر و در مرداد ماه 
ر کنند؟ آیا این امکان نیست که با فناوری های  برگزا
موجود در فاصله کوتاهی نسبت به پایان سال مالی این 
مجامع را برگزار کنیم؟ به گفته این مقام مسئول آنچه در 
دنیا انجام می شود با آنچه در ایران در حوزه گزارش گرمی 

رخ می دهد فاصله زیادی دارد. 

برداشت نادرست جامعه از انحلال موسسه نور

پولیازجیبمردمنمیرود


